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Gordinean Gor 

Distantzia luzeko korrika-
laritzat dute euren burua, 
eta ez dira, ez, erraz amore 
ematen duten horietakoak. 
Jubilatu arte, eta beran-
duago ere, diskoak karri-
karatzen segitzeko asmoa 
dute. Nafar Rock, Soñua, 
Oihuka... hamar urte dara-
matzate Goñi anaiek dis-
ketxez disketxe, zigiluz zi-
gilu, musika independen-
tearen bandera eskuan, 
multinazionalen aurka bo-
rroka latzean. Gor diske-
txea sortu zuten duela lau 
urte. Euren neke eta izer-
diei esker, euskal erritmo 
independenteak tinko dirau 
Nafarroan. Hona hemen, 
ale honetan, euren proiek-
tua, Gor, gordinean. 

Paroten gutuna 

Unai Parotez idatzi nahi 
nuen... 

Ez, barkatu, gaizki 
erran dut, Unai Paroten gutunaz 
idatzi nahi nuen nik. 

Zin dagit: zutabe mamitsua 
prest neukan pertsona horrek 
(redio, hitzak neurtu beharraren 
beharra!) hainbertze hautsa ha-
rrotu duen bere izkribuan jorra-
tzen zuen gaiaz. Sekulako haus-
narketa intelektuala zen, bene-
tan, gutun-egilearen gogaide ez 
izateak baina ni ere bitan aitatu 
izanak ematen duten patxadaz 
baliaturik egina. Zifrak eta da-
tuak kontsultatuak nituen Euskal 

Herriko ugalkortasunaz. Urruti-
ko adibideak ere nekartzan (Ul-
ster, Flandria, Txinako gutxien-
go etnikoak). Euskararen etorki-
zunaz ere mintzo nintzen eta 
—bistan da— trasmisio natura-
laren garrantziaz. Norberaren 
aukeraren (edo ahalaren) aldeko 
apostua egiten nuen hala ere, 
baina nere fedea ematen dut Pa-
rotek bere gutunean erabilitako 
'traizio' hitzaz berariaz ahantzia 
nintzela. Ironia bakarra permiti-
tzen nion nere buruari eta hura 
ere ttipia (ttipi-ttipia, sinets ie-
zaidazue); hitz-joko apal bat 
'iraultza' eta 'irauntza' nahasiz. 

Amen eta omen 
AINGERU EPALTZA 

Hori dena egin nahi nuen, eta 
ez dut egin, honez gero beldu-
rrak hartua bainaiz, afera honi 
buruz hitz bat bakarra paratu or-
duko ez ote ditudan alde guztie-
tatik tiro-hotsak adituko. Irakur, 
bertzenaz egunkari honetako iri-
tzi orrialdeak. 

Aspaldi idatzi nuen gure ar-
teko edozein eztabaidari borroka 
armatuak ekartzen dion distor-
tsioaz, baina ez nuen orain artean 
hain adibide garbirik aurkitu. 
Gogorkeria edo haren protago-
nistak tartean izanez gero, fini 
iritzi-trukaketak, akabo mezua 
eta mezularia bereiztea. Hura 
zertzat hartu —gure askatasu-
naren alde borrokatzeagatik 
kartzelan dagoen heroia edo bere 

merezia hartzen ari den hiltzaile 
zikina, eta muturreko bi ikuspegi 
horien artean diren zuri-beltza-
ren gradazio guztiak— halakoa 
ere dirudi bere predikuaren ai-
tzinean erakutsi beharreko ja-
rrerak. Haren mintzoa zuhurra 
ala ergela zen, haren mintza doi-
nua egokia ala lekuz kanpokoa 
zen, horiek denak axola gutti. 
Parot saindutzen edo deabrutzen 
segitu ahal izateak du munta fe-
ria triste honetan. 

Zorioneko gutunak, ordea, ez 
zekarren bere egileak hil omen 
dituen hamahiru lagunen gaine-
ko argitasunik, ezta bizi duen es-
petxeratze egoera latzaren aipa-
menik bat ere. Seme-alabak zi-
tuen solas. Bertzerik ez. 



GUREAUKERAK 

ERAKUSKETAK 
Personajes navarros, mitos 
y leyendas izeneko Angel El-
viraren margo erakusketa abuz-
taren 25ean zabaldu zen Burla-
tako udaletxeko kultur aretoan 
eta igandera arte egongo da 
ikusgai. Hilarion Eslava eta Pa-
blo Sarasate dira erakusketa ho-
netako protagonisten artean eza-
gunenetarikoak. Mito eta isto-
rioen artean, berriz, 'Osasunaren 
iturria' eta 'Aintzirako lorea' 
izenekoak berreskuratu ditu, 
besteak beste, Angel Elvira mar-
golariak erakusketa honetan. 

Sagrario San Martin margo-
lariaren erakusketa zabaldu zen 
abuztuaren 16an Nafarroako 
Aurrezki Kutxako kultur aretoan 
eta hilaren amaiera bitartean 
egongo da ikusgai. Erakusketa 
hau ikusi nahi duenak, egunero 
arratsaldetan eta asteburuetan, 
berriz, goizetan izango du auke-
ra. 

Beatriz Martinez Errioxako 
margolariaren erakusketa zaba-
lik dago ostegunaz geroztik Ta-
fallako erakusketa aretoan. Hila-
ren 14a bitartean egongo dira 
ikusgai bere koadroak Kultur 
Patronatuak antolatuta. 

Artisautza erakusketa ikus-
gai dago Zangozako Bandres 
aretoan. Erakusketa hilaren 18ra 
arte egongo da zabalik eta ikusi 
nahi duenak astelehenetik larun-
batera izango du aukera. Ordute-
giari dagokionez, egunero arra-
tsaldeko zazpiak eta bederatziak 
bitartean zabalduko ditu ateak 
erakusketak. 

ZINEMA 
Udako zinema zikloaren ba-
rruan, 'Hara nor dabilen hizke-
tan' filmea eskainiko dute Irur-
tzunen datorren asteazkenean. 
Emanaldia herriko Foruen pla-
zan izango da gaueko hamarre-
tan, Udako Kultur Programa-
zioaren barne. 

MUSIKA 
Alamar jazz taldeak emanaldia 
eskainiko du Barañaingo Udale-
txeko plazan, bihar arratsaldeko 
zazpietan, bertako Kultura Ba-
tzordeak antolatuta. Igandean, 
berriz, Pabeko musika bandak 
joko du Konstituzio plazan. 

BESTELAKOAK 
Joko eta antzerki tailerrak 
antolatu ditu Nafarroako An-
tzerki Eskolak. Ikastaroak lau eta 
hamabi urte bitarteko haurrei 
zuzenduko zaizkie eta Antzerki 
Eskolaren aretoan izango dira. 
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A L B E R T O B A R A N D I A R A N 

'Made in Coraçao' 
Made in. Coraçao. Bi-

'hotzean egina. Halaxe 
agurtu zituen Toquinho kan-
tari brasildarrak astearteko 
kontzertuaren hasieran en-
tzuleak, eta laburpen ona izan 
zitekeen bere emanldi ederra 
azaltzeko. Bihotzean egina, 
bihotz-bihotzez abestuta eta 
ma i t a sunez — m a i x u t a s u -

nez— burututa. 
Duela hamar urte potpou-

rri modura heldu ziren abesti 
brasildarren disko famatuak 
dira lurralde hauetan askok 
duten musika honen errefe-
rentzia bakarra. Herriko fes-
tetan oparoak, ohizko zerren-
daburuekin alderatuz gero 
bazuten erritmo berezia, hi-
tzak atseginak ziren eta bazu-

ten grazia. Horrela gelditu zi-
ren asko, herrira heltzen ziren 
orkestrek abestutako lau kan-
ta jarraien koplekin, hain zu-
zen. 

Astearteko kontzertuan or-
dukoen bertuteak ezezik, ge-
hiago ere entzun ahal izan 
zen: izan ziren taula gainean 
bost musikari aparta, izan zen 

zuzenean ikusteko aukera eta, 
giro brasildarra ez bazegoen 
ere, izan zen gau ederra Al-
tsasun. Ez zen azaldu batzuek 
espero zuten mulata ederra 
eta ez zen gerri-mugimendu 
itsaskorrik sumatu musika-
rien artean. 

Sumatu zen teknika harri-
garria eta jatortasun aipaga-
rria. Musika zen han entzuten 

zena. MUSIKA maiuskulaz, 
edonora begiratuta ere, aise 
asma baitzitekeen zein eta zer 
ari zen jotzen momentu ba-
koitzean. 

Falta izan zen, akaso, jen-
dearekiko konplizitate han-
diagoa, Hegoaren berotasun 
aipagarri hori. Baina jendeak 
eskertu zuen Toquinhoren 

emanaldia, konturatu baitzen, 
nik uste, azpimarratzekoa den 
musika honen meritu eta ga-
rrantziaz —ang losaxon ia r 
ereduetatik kanpo industria 
sendo eta eraginkorrari eus-
tsi eta Toquinho bezalako 
musikari bikainak sortzeare-
na—. 

Made in Brasil. Brasilen 
egina. 

ASTEKO PERTSONAIAK 

Gabriel Urralburu 
Parlamentari ohia 

Gabriel Urralburu Nafarroako Gobernuko lehendakari ohiak uko 
egin dio parlamentari izateari. Bere ukoa astelehenean jaso zuen 

Nafarroako Parlamentuak. Urralburu, PSNko idazkari nagusi ohia, 
susmoen itzalpean egon da Luis Roldan Goardia Zibileko zuzendari 
ohiari buruzko ikerketa hasi zenetik. Orduan jakin ahal izan zen, hain 
zuen, Gabriel Urralbururen emazteak inbertsio pribatuak egin zituela 
Roldanen testaferroaren bitartez. Aferra horregatik utzi dio parlam-
ntari izateari Urralburuk. Bestalde, Herri Batasuna, Eusko Alkarta-
suna eta Izquierda Unidak astelehenean eskatuko dute Nafarroako 
Parlamentuan Gabriel Urralbururen eta Antonio Aragonen ondarea 
ikertzeko komisioa osatzea. 

Miguel Indurain 
Txirrindularia 

Frantziako Federazioaren arabera, Miguel Indurain txirrindulari na-
farrak positiboa eman zuen Tour de l'Oise-ko hirugarren etapan, 

atarrabiarrak berak irabazi zuena, maiatzaren 15ean. UCI eta COI el-
karteen araudiekin bat egin gabe, Federazio frantziarrak bere araudiari 
jarraitzen dio Indurainek hartutako 'Ventolin' farmakoa dopintzat 
jotzeko. Txirrindularitzako Nazioarteko Batasunak, berriz, farmako 
hori debekatua ez dagoela dio eta Farntziko Federazioari komunikatua 
bidaliko dio hutsa zuzen dezan. Indurainek Txirrindularitzako Na-
zioarteko Batasuneko araudiei jarraitu diela adierazi du. Gainera, 
Frantziako Federazioak tratamenduan zegoela bazekiela jakinarazi du 
Atarrabiakoak, horren txostena aurkeztu baitzuten Tour de l'Oisen. 

AHAZTU GABE! 

MUSIKA 
Negu Gorriak, Tapia eta Le-

turia eta Dut taldeek kontzer-
tua eskainiko dute bihar Be-
ran Nafarroa Oinez 94ren al-
de. Aurtengo Nafarroa Oinez 
irailaren 18an ospatuko da 
'Bideosoan' lelopean eta Be-
ran izango da bigarren aldiz. 
Urte guztian zehar buru-be-
larri aritu dira beratarrak la-
nean, elastikoak saldu, eki-
taldiak antolatu, eta abar. 
Jaieguna hurbil dago eta az-
•ken aste hauetan hi laren 
18rako dena prçst izaten 
saiatuko dira antolatzaileak. 
Hain zuzen ere, Negu Gorriak 
taldeak egin du aurtengo Na-
farroa Oinez-en abestia eta 
bertan izokin euskaldun ba-
ten istorioa kontatzen dute 

. Irungoek. Kontzertua gaueko 
9etan hasiko da eta txartelak 
leku hauetan egongo dira 
salgai mila pezetaren truke: 
Iruñean Kilkir diskodendan, 
Donostian Xaribarin, Baio-
nan Zabal liburudendan, Iru-
nen Bertso-Hopen, Beran 
Errekalde ostatuan eta Lesa-
kan Kattu ostatuan. Bertan 
erosiz gero 1.200 pezeta ba-
lioko du sarrerak. 

jenero xumekoak 

B e r d i n k e t a k 

Emagalduak eta osta-
l a r i ak oh i tu ra be ra 
daukate. Biek baso be-
rean ematen diete zer-
bitzua onari zein gaix-
toari. 

ELIAS SARASA - ERRO 
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EUSKALERRIA IRRATIA FM91.4 

Egunero, astelehenetik ostira-
lera, 'Zokobetailu' goizeko 
lO.OOetatik 1 l.OOetara. 

X0RR0XIN IRRATIA FM 107.5 

Egunero 20.00etati 22.00eta-
ra... 'Karakola segi hola' gaz-
teendako saioa. 

ARALAR IRRATIA FM 106.2 

Astean zehar 13 .30eta t ik 
14.00etara... Bertako bizilagun 
eta pertsonai ospetsuei elka-
rrizketak. 

KARRAPE IRRATIA FM 107.8 

Astean zehar, 12.20etat ik 
12.35etara 'Gauza guztien 
gainetik' edertasuna eta osasu-
na, sukaldaritza, ohiturak... 



HERRIZ BERRI 

Altsasu 

Ur mozketek jarraitzen dute 
IRUNEA 

Altsasuko herritarrek arazo 
larriak dituzte aurten ur horni-
keta dela eta. Izan ere, egunero 
hamabi orduko mozketak jasan 
behar izaten dituzte bertakoek. 
Gainera, bertako Udalak jakina-
razi duenez, mozketa hauek lu-
zatu daitezke uda bukaera eta 
udazken hasierakoak aurreko hi-
labeteak bezain lehorrak badira. 
Izan ere, iraila eta urria izaten 
dira askotan hilabeterik larrienak 
Altsasun. Egun, Alzania ibaitik 
hartzen dute ura altsasuarrek. 
Urdalurren ere presa bat egin du-
te baina euririk egin ez duenez 
bete gabe dago. 

Egoera hau joan den igandean 
gertatutako matxurak, gainera, 
okertu egin zuen. Alzania men-
diko ur gordailu nagusitik, gar-
bigailutik pasatu ondoren, aile-
gatzen da ura Altsasura. Joan den 
igandean, gaueko mozketa bu-
katuta, ur horniketa berriro mar-
txan jartzera joan zen langile bat 
baina ezin izan zuen. Ondorioz, 
igandea eta astelehena bitartean, 
ura eduki arren, ezin izan zuten 
kontsumorako erabili, ez baitzen 
edangarria. Hala iragarri zuen 
Altsasuko Udaltzaingoak herri-
ko kaleetan zehar. 

Arazo hau konpontzeko era 
bakarra gordailua ustea zen bai-
na konponbide hau ez zuten ino-
laz ere erabili nahi izan bertako 
arduradunek. Horren ordez, Ur-
dalurretik jaisten den tutu zaha-
rra erabiltzea erabaki zuten baina 
honela, ura zuzenean, garbigai-
lutik pasatu gabe, heltzen zen he-

Egun, Alzania ibaitik hartzen dute ura altsasuarrek. 

rrira. Tutu zaharra martxan jarri 
ahal izateko, suhiltzaileek sartu 
behar izan zuten ur gordailuan. 
Ura garbitu gabe heltzen zenez, 
ezin izan zuten kontsumorako 
erabili altsasuarrek. 

ARAZOAK Egoera hau as-
LEHORTEAREN tearte arratsal-

ONDORIOZ dera arte luzatu 
zen. Asteartean ur horniketa be-
rriro ere moztu egin zuten eta bi 
ordutan matxura konpondu egin 

zuten. Emilio Boulandier Altsa-
suko z inego tz iak j a k i n a r a z i 
duenez, Uldalurreko presa bete-
tzeko euririk egiten ez duen bi-
tartean behintzat, ur mozketek 
jarraituko dute, batez ere, iraila 
eta urria lehorrak baldin badira. 
Izan ere, urte askotan zehar irai-
lean eta urrian izan ditu Altsasuk 
ur horniketan arazorik larrienak. 

Altsasuko Udalaren arabera, 
oraingoz horniketa hobetzeko 
k o n p o n b i d e baka r ra ura ka-

mioien bidez Gipuzkoa aldetik 
ekartzea da. Bestalde, Jose Ra-
mon Mintegi Altsasuko behin-
behineko alkateak adierazi due-
nez, herriko ur horniketa hobetu 
ahal izateko neurriak hartuko di-
tu Udalak, urtero jasan behar iza-
ten bai tu mozke tak . Aur ten , 
egoera larri bilakatu da, gainera, 
igandeko matxuraren ondorioz. 
Altsasuarrek, ziurrenik, pozik 
hartuko dute euria ailegatuko 
denean. 

Doneztebe 

Arkupeak txango 
ugari antolatu ditu 
kideentzat 

IRUÑEA 

Jub i l a tu , Pen t s ion i s t a e ta 
Alargunen Elkargo Probintziala 
Arkupeak, iraila eta urria bitar-
tean txango ugari egingo ditu 
Kantabria, Benidorm eta Kata-
luniara. Elkarte hau Donezteben 
badago ere, inguruko herritako 
kide asko ditu, Bortziri, Male-
rreka edo Baztan aldekoak, bes-
teak beste. Urte osoan zehar eki-
taldi ugari antolatzen ditu Arku-
peak eta guztiek ongi pasatzeko 
aukera ederra dute beti. 

Iraila eta urria bitartean, beraz, 
txangoz-txango ibiliko dira Ar-
kupeko kideak. Lehenik, Kata-

. lunia aldera joango dira irailaren 
17 eta 26 bitartean, Urrian, 5etik 
8ra Kantabr iara joango dira. 
Azkenik, 17tik 31ara Benidor-
men egongo dira Arkupekoak. 

Atarrahiñ eta MendiUorrL 

Euskararen Eguna ospatu asmoz ekitaldi ugari 
antolatu dituzte herritarrek astebururako 

IRUNEA 

Euskararen Eguna ospatuko 
dute Atarrabian bihar eta igan-
dean. Etxe Beltza elkarteak eta 
Atarrabiako Udaletxeko Euskara 
Komisioak antolatuta, euskal 
historia eta hizkuntza gogora 
ekartzea du helburu. Aurreko 
edizioekin alderatuz, aurtengo 
egi tarauan ikuskizun berr iak 
agertu dira, kirola eta kultura, 
antzinakoa eta oraingoa, musika 
eta dantza nahasi asmoz. 

Larunbateko egitaraua goize-
ko l l e t an hasiko da, txirrindula 
lasterketarekin. Alas peñak an-
tolatu du eta neska eta mutilek 
har dezakete parte. Etxe Beltza-
tik aterako dira guztiak. Arra-
tsaldean, berriz, 5.30ak aldera, 
Kollins Clown antzerki taldeak 
'Ongi etorri Mendebaldera' obra 

aurkeztuko du. Eta antzerkiari 
txoko bat eskaini ondoren, kirola 
izango da berriro protagonista 
Atarrabian, pilota partiduak jo-
katuko baidituzte bertako gaz-
teek. 

Igandeko egitarauak, goizeko 
10.30etan hasita, benetako jai gi-
roa eramango du Atarrabiako 
kaleetara. Ordu horretan, hain 
zuzen ere, Zintzarri ta Oria txa-
rangek argisoinua joko dute he-
rrian zehar, mundu guztia esna-
raziz. Eguerdian herri kirolak 
izango dira Udal enparantzan eta 
2.30etan, herri bazkaria pilota-
lekuan, Zintzarri eta Oria txa-
rangek eta nafar eskolako ber-
s t o l a r i e k a l a i t u t a . E g u n a r i 
amaiera emanez , dan tza ld ia 
izango da arratsaldean Udal en-
parantzan. 

Atarrabiaz gain, Mendillorrin" 

ere ospatuko dute Euskararen 
Eguna bihar. Gaztelu Mendi 
Kultur Elkarteak antolatu du ur-
tero bezala, euskara eta bere kul-
turaren inguruan herritar guztiak 
bildu asmoz. Ekitaldiak gaur 
bertan hasiko dira Mendillorrin 
eta haurrak izango dira protago-
nista. Larunbatean, berriz, arti-
sautza erakusketa egongo da 
goizez. Ekitaldirik garrantzi-
tsuenak, hala ere, arratsaldean 
izango dira. 19.30etan Nahi Ta 
Nahiez taldeak joko du eta ondo-
ren, herri afar ia egingo dute 
Mendillorrikoek. Afaldu ondo-
ren musika izango da berriro pro-
tagonista eta gaueko 12.30etatik 
aurrera gaupasa egongo da Izo-
rradi taldearen eskutik. 

Asteburu honetan, beraz, eus-
kara izango da p ro tagon i s t a 
Atarrabia eta Mendillorrin. 

Nmrreriakoiturritik 
Juan Kruz Lakasta 

Marrazkiak 
Flan txinatarrari buruz ida-

tzi nuen eta emakume bat za-
k u r r a p a s e a t z e n a g e r i z e n . 
Bururatu zitzaidan festetan ja-
ten ditugun bokadiloetaz ari-
tzea eta ilargipean lotan da-
goen kotxe bat irudikatu zuen. 
Artikulu sakon bezain umore-
tsua idatzi nuen Udako Euskal 
Unibertsitatera hurbiltzen di-
renen praka motzei buruz eta, 
berriz ere! beste neska b a t b e s -
te txakur bat paseatzen ari zela 
marraztu zuen. 

Arrazoia duzu irakurle mai-
te zaren horrek. Arrazoi guztia. 
Zurekin bat nator, eta zurekin 
batera nik ere ozenki esango 
dut . Ar t i ku lu hauen goika l -
dean agertzen diren marraz-
kiek ez dute inoiz artikuluaren 
m a m i a r e k i n ba t eg i ten . E t a 
horri buruzko azalpenak ema-
teko eredu f is ikoez baliatuko 
naiz. Sagaseta eta Etxunbida 
erreka famatuek egiten duten 
moduan zutabe hau osatzen di-
tuzten bi atalak bide desberdi-
n e t a t i k a b i a t z e n d i r a A r g a 
ibaira eta, zin dagizuet, egun-
karia jaso arte ezin dut ezta 
imajinatu ere egin zer ziribo-
rro, zer beltzadurak, zer itxu-
rako tintak agertuko diren. Ja-
kina, Sagaseta eta Etxunbida-
ko urak Argara isurtzen dire-
larik ur bera çta bakarra osa-
tzen dute eta zutabetxo hone-
tan , a ld iz , p r o t o i a e ta neu-
troiaren parean ibiltzen dira 
— e n e artxiboetan batuezinak 
direla aipatzen da—, ardoak 
eta Coca-Colak kal imotxo bat 
bakarra eta bera osatzen duten 
ez bezala. 

Baina erabaki sendoa hartu 
dut. Nere irakurleek ez dute eta 
gutxiago merezi. Kal imotxoa, 
Sagaseta eta tintaz nahasten 
saiatu baldin bada ere, garbi 
eta ozenki hitz egin diot ma-
r r a z k i l a r i a r i : g a u r e l e f a n t e 
arrosa bat nahi nuela, tronpa-
ren muturrean zerbeza botila 
bati eusten diola. Mozkortuta 
dagoenez , hazi tza i lea zapal-
tzen ari da, eta antzeman dai-
tekeenez , e le fan te h i l tza i lea 
da. Hori nahi nuen, eta halaxe 
egin dit. 



G or disketxe independiente iruindarrean aski ongi dakite zer izan diren, zer diren eta zer izan 
nahi duten. Hori guztiaren berri eman digu Marino Goñik, disketxea aurrera ateratzen duten 
Goñi anaien artean musikan lehendabizi murgildu zenak. Barricadaren lehen diskoa karrika-

ratzetik Huajaloteen azkena plazaratzerarte segitu duen bidea laburbildu du Nafarkariarentzat. Por-
tzierto, jakin badakite, halaber, zer ez duten izan nahir.. 

«Ez dugu CBS izan nahi 
J U A N KRUZ LAKASTA / IRUNtA 

982. urtean Naranj i tok eta 
bere futbol mundialek guztion 
burmuinak ja ten zi tuztelarik, 
Marino Goñik zorabio horretatik 
aldendu eta bere burua musika-
ren munduan sartu zuen, «Bom' 
bussines-ean», berak esa ten 
duen legez. Garai hartan Madril-
go mobida zen nagusi. Alaskak 
eta bere Pegamoidesek gogor 
jotzen zuten Los Secretos eta 
beste hainbat talderekin batera, 
eta irrati uhinek plastikozko doi-
nu horiek tonaka hurbiltzen zi-
tuzten Euskal Herriraino. Zama 
astun bezain moderno —edo 
post-moderno— horren pean, 
garai hartako euskal disketxeek 
folklorea besterik ez zuten gra-
batzen, Marinok azaltzen due-
nez, «inork ez zuelako uste gaz-
telaniaz rocka egin eta mezu bat 
igortzerik zegoenik». 

Iruñeko Soñua disketxea ez 
zen inolako salbuespena. Haatik, 
zorioneko urte horretan Mari-
nok, Jose Maria Blasco eta Mi-
guel Monterorekin elkarlanean, 
azpi-zigilu iraultzailea sortu 
zuen. «Disketxearen barruan 
rock Ep-ak atera ahal izateko 
Nafar Rock izeneko zigilu txikia 
sortu genuen. Irratia entzunez 
gero, bazirudien mobida madril-
darra besterik ez zela existitzen, 
baina bazegoen horretaz landa 
beste mugimendu sinestezina, 
izugarria». Zigilu berrian barna 
berehala ikusi zuten argia La Po-
lla Recordsen Y ahora que?' 
Ep historikoak, eta Motos-enak. 
Gasteizko taldearen disko histo-
rikoak lortutako arrakastaz in-
darturik, Marino, Txabi Oneka 
eta Jokin Zamarbidek —geroago 
Patxi Goñi Marinoren anaiaren 
laguntzaz— Soñua goitik behera 
eraberritu zuten, folkloretik roc-
kera salto egiteko. 

FOLKLORETIK Marinoren abu-

dtu^gda m z ' a ' P a t u s a l t 0 

hark izugarrizko 
garrantzia eduki zuen. «Garai 
hartan musika mugimendua eta 
mugimendu polit ikoa nahiko 
gertu zeuden, eta guk hurbiltze 
horretan lagundu genuen. Egun 
oso zaila litzateke Euskal Herri-
ko mobida rocka aintzat hartu 
gabe ulertzea, eta aldrebes, ezin 
da euskal rocka hemengo mobi-
da kontuan hartu gabe ulertu». 
Soñua berriak Barricadaren es-
kutik eman zuen lehen urratsa 
rockaren bidean barna. Txan-
treako etxabe batean diskoa gra-
batu zuten, eta segituan sekulako 
arrakasta lortu. Gero Hertzainak, 
Jo ta Kie, Kortatu... etorri ziren. 

Marinoren hitzetan, «garai 
hartan Soñua arlo artistikoari 
dagokionez oso ongi moldatzen 
zen, baina, tamalez, arlo ekono-
mikoan ez». Eta hain zuzen ere 
sosek, aipatu arazo ekonomi-
kook desagertarazi zuten, zen-
bait tirabirarekin, Soñua zigilu 
historikoa 1986. urtean. Tirabira 

J xantreako etxa-
be batean diskoa 
grabatu zuten, segi-
tuan sekulako arra-
kasta lortzeko. Gero 
Hertzainak, Jota Kie, 
Kortatu eta abar lu-
zea etorriko ziren». 

horien ondorioz, Soñuan lanean 
jardun zutenek bi norabide hartu 
zituzten. Onekak eta Zamarbi-
dek Nola izeneko zigilua sortu 
zuten, eta Goñi anaiek Euskal 
Kulturgintzaren, Elkarren ba-
rruan, Oihuka zigilua sortu zu-
ten. Tijuana, Potato, Tahures 
Zurdos eta beste talde askorekin 
egin zuten lan, baina ez nahi be-
zala. «Alor artistikoan erabateko 
askatasuna genuen, eta ekonomi-

koan, berriz, erabateko depen-
dentzia, Elkarreko enpresekiko 
dependentzia alegia, eta horrela 
ezin da lan egin. Ezin duzu zein 
ekoizpen eginen dituzun erabaki 
baldin eta ez badakizu hori noiz 
eta nola salduko duzun. Hobe du-
zu aurrera egitea eta zuk zeuk 
guztia kontrolatzea». Eta helbu-
ru horrek bultzaturik jaio zen 
Gor, Goñi anaien eskutik, Mari-
no, Patxi eta Antonioren eskutik 
hain zuzen, duela lau urte. 

SASOI Gorrek, jaio zene-
ILUNETAN t ik , s a so i i l u n a k 

0 A ezagutu ditu «show 
bussines-ea.n>y, izan ere, harrez-
kero Marinoren arabera mundu 
horretan krisia izan da nagusi, 
hala alor ekonomikoan nola ar-
tistikoan. «Alor artistikoan kri-
sian murgildurik, trantsizio ga-
raian gaude. Egun, 70eko hamar-
kadan bezala, oro har badirudi 
oso ongi jo behar duzula eszena-
toki batera igo ahal izateko, eta 
horrek rock & rolla itotzen du. 
Esaten duzuna interesgarria bada 
eta abestia ere interesgarria bada, 
berdin dio hiru akorde besterik 
ezagutzen ez badituzu. Benetako 
rock&ro l l a 17-18 urteko muti-
koena da, dakitena jotzen dute, 
eta hori da rock & rolla». 

Barricadatik Huajoloteraino, bide luzea ibili dute Goñi anaiek. LACALLE 

Egoera hori dela medio, Na-
farroan 'estalki' efektoa gerta-
tzen ari omen da. «Betikoek jo-
tzen dute beti, eta berrientzat oso 
zaila da gora egitea. Badira Na-
farroan frankotiratzai le gutxi 
batzuk, guztiok ezagutzen ditu-
gunak, baina oro har ez dago 
rock mugimendu indartsurik». 
Dena dela, hori aldatu egingo de-
la iritzi dio Goñik, «halabeha-
rrez». 

Bien bitartean, esan bezala ar-
tistikoa ez da krisi bakarra. «So-
sei dagokienez, guztia erdira 

gun, aurrera 
egin ahal izateko, 
dagoena grabatu 
behar duzu, dirua 
lortu, eta gero disko 
defizitarioak atera 
ahal izateko». 

murriztu da, disko salmentak, 
kontzertu kopurua , kontzer tu 
bakoi tzeko kobratzen dena. . . 
Lehen disko bat ateratzen ze-
nuenean hiru mila ale saltzen ze-
nituen, dirua berreskuratzen ze-
nuen, eta zertxobait ere irabaz 
zenezake. Orain, berriz, 1.500 
ale saltzen dituzu, eta dirua gal-
tzen duzu». Gauzak horrela, zai-
la izaten da soil-soilik nahi du-
zuna grabatzea. «Aurrera egin 
ahal izateko, dagoena grabatu 
behar duzu, dirua lortu, gero dis-
ko defizitarioak atera ahal izate-
ko». 

Dena dela, zailtasun horien 
guztien erdian Gorrekoak, apur-
ka-apurka, euren bidea nondik 
nora joanen den finkatzen ari di-
ra. Badakite zer izan nahi duten 
eta zer ez. «Ez dugu CBS izan 
nahi. Ez dugu handinahirik. Dis-
ketxe independenteak eskailera-
ko lehen mailan gaude, eta aski 
ongi dakigu hori. Guk zubia izan 
nahi dugu. Talde berriak atera, 
eta horiei gora egiten lagundu 
nahi diegu, ezagunak egiten di-
ren arte, edota mul t inazional 
batek f i txatzen di tuen ar te». 
Orain argi dakusate zein den 
euren eginbeharra, baina kostata 
ikasi dute hori. «Hasieran ez ge-
nuen hori pentsatzen. Barricada 
multinazional batekin joan ze-
nean min handia hartu nuen, tal-
dea nirea zela uste nuelako. Den-
bora pasa ahala, ordea, oker nen-
bilela ikusi dut. Barricadak ez 
zeukan zentzurik disketxe inde-
pendente bati loturik, lehen bi 
diskoetan bai, baina gero ez. 
Guztiok ikusi dugu noraino hel-

Marino Goñi , hamalau urtez diskoak esku 

du diren, eta ni, orain, harro nago 
igoera horretan lagundu dudala-
ko». 

Dena dela, ez daude edonori 
laguntza emateko prest. «Izpiritu 
gerrilaria beti hor dago, eta na-
hiago dugu ' 'hemen gaude zu eta 
biok eta gure amodioa' baino 
interesgarriagoak diren gauzak 
esaten dituzten taldeak. Pertso-
n a l i t a t e a b a d u t e , e ta k a s i k 
marginalak baldin badira, hobe, 
ez baitugu berehala multinazio-
nal batekin joanen den talderik 
nahi». Bestalde, ez dute euskara 
hutsean lan egitera jotzeko as-
morik. «Tamalez, erabaki gu-
neetatik urrun gaude. Nafarroa-
ko merkatua ez da existitzen, eta 
euskal merkatuarentzat edota 
Espainiako merkatuarentzat egin 
behar dugu lan. Hemen, mugan, 
ezin dugu euskara hutsean lan 
egin eta, bestalde, ez dugu erdara 
hutsean lan egin nahi. Beraz, bi 
hizkuntzetan lan egiten segituko 
dugu». 

Ez du te , ha labe r , m u s i k a 
ekoizpenen eskaileran mailarik 
igotzeko inolako asmorik. «Bri-
tainia Handiko eta Estatu Ba-
tuetako disketxe independenteek 
bestelako ekoizpen mota batzuk 
sortu dituzte, elkarlanean aritze-
ko, eta zigilu handiak sortzeko. 
Hemen, Estatuan, ez dago ho-
rre tarako mailar ik. Hobe da, 
Madrilgo disketxeek izutu egiten 
naute eta, zakurkerietan trebeak 
baitira». Euskal Herrian diske-
txeen arteko erlazioa ez homen 
da horren latza. «Zakurkeriak 
izaten dira, bai, baina txikiak. 
Guztiok elkar ezagutzen dugu, 
g u z t i o k b a d a k i g u IZ , E s a n 
Ozenki, Discos Suicidas, Elkar 
edo Gor zer egiten ari den, eta 
hori dela eta giroa, oro har, nahi-
ko ona dela esan daiteke. Gainera 
urtero Durangoko azokan elkar-
tzen gara, eta orduan urteko afera 
guztiak argitzen dira». Kontuak 
kontu, Marinok eta bere anaiek 
Durangora joaten segitzeko as-
moa dute. «Jubilatu arte diskoak 
egiten segituko dugu guk, eta ge-
ro agian ere bai, finean, fondoko 
korrikalariak gara eta». 

Gordinean GOR 

Gorren altxorrak 
J.K.L. / IRUNEA 

Kazetari batek disketxe bate-
ko arduradun bati elkarrizketa 
egiten dionean ha labehar rez 
ateratzear dituen diskoez galdetu 
behar dio, aktore batekin hitz 
egiten duenean ondorengo hila-
beteetan eginen dituen obrei bu-
ruz galdetu behar dion bezalaxe. 
Ohiturari jarraiki, kazetari honek 
derrigorrezko galdera hori egin 
zion, eta honako hau izan zen 
Gor disketxe independenteko 
arduradunaren erantzuna: «Egu-
berrietan Parabellum eta Flitte-
rren disko berriak karrikaratuko 
ditugu, eta udaberrian Exkixu-
rena. Izan badira hurrengo Egu-
berrietarako beste asmo batzuk, 
baina oraindik zehazteke dau-
de». 

Halabeharrez egin beharreko 
galdera egin eta gero, Gor-en al-
txorrei buruz mintzatu ginen luze 
eta zabal. «Huajoloteak, Urtz eta 
Parabellum dira dirua ematen 
dutenak. Horietatik landa, lan as-
ko eta diru gutxi». Gauzak horre-
la, nola ez ba, Huajoloteekin hasi 
ginen, dudarik gabe horiek baiti-
ra, egun, Iruñeko disketxearen 
altxorrik preziatuena. «Jendeak 
behar duena zera da, ongi pasatu, 
hori argi dago. Aukera baldin ba-
da Huajoloteekin edo Traktore 
Horiarekin ongi pasatzea, argi 
dago nik Huajoloteak nahiago 
ditudala». 

Jakina, Marino ez dator bat 
Huajoloteen aurka jaurtitzen di-
ren kritikekin. «Maila handiko 
musikari askok oso gaizki hitz 
egiten dute Huajoloteei buruz, 
oso txarrak direla, eta euren arra-
kasta ez dutela ulertzen esaten 
dute. Nire ustez, hor badira artis-
ta handiak, eta beren hitzei begi-
ratzea besterik ez dago. Gavilan, 
gainera, izugarria da, abesten 

agian ez da Miguel Angel Mejia 
bezain trebea, baina igorle trebea 
da. Gainera euren mezua argi eta 
garbia da, ez dute engainatzen. 
Horiek bezalako dozena bat talde 
beharko geni tuzke konparatu 
ahal izateko». 

Urtz eta Parabellumi buruz, ez 
zuen horren luze hitz egin. «Ur-
tzekoek aski ongi saltzen dute, 
oso serioak dira, eta oso ongi 
funtzionatzen dute». Parabellu-
mekoek, bestalde, euren sal-
menta kopuruei eutsi omen diete. 
«Publiko jakin bat lortu dute, eta 
salmentei dagokienez, aski ongi 
funtzionatzen dute. Salmenta 
kopuruari eutsi egin diote, eta 
hori asko da». 

Dirua ematen dutenen artean 
ez badago ere, seguruenik Baler-
di-Balerdi da Gor disketxearen 
semerik kutunena; izan ere, talde 
euskaldun honetan aritzen dira 
Goñi anaiak. Horren egoeraren 
inguruan, ibili badabilela azaldu 
du Marinok, «eta hori ez da lor-
pen makala, gainditu behar di-
tugun oztopoak kontuan izanda». 
Batetik, taldeko musikari bakoi-
tzak taldetik landa bere lanbidea 
du, eta bestetik 70 kilometroko 
aldeak banatzen ditue batzuk 
besteengandik. Hala eta guztiz 
ere, kontzertuak ematen jarrai-
tzen dute. «Bilbon eta Altsasun 
izan gara duela gutxi, orain Ipa-
rraldera joanen gara, eta egiten 
duguna gustatzen zaigu». 

Grabatzearena gero eta latza-
goa baldin bada ere, urtebete ba-
rru taldearen disko berria gozatu 
ahal izanen dugu. «Zaila da beste 
batzuei ezetz esatea, eta zuk gra-
batu nahi izatea. Momentuz ez 
gara estudioan sartuko, baina 
kanta berriak hor daude, eta de-
rrigorrez grabatu beharko ditu-
gu». 

Pottokoaren egoera antzekoa 

da. Kontzertuak eskaintzen ditu 
— S a n f e r m i n e t a n , e sa te rako , 
Iruñeko barraka politikoen are-
toan aritu zen kantari—, baina 
lehen baino gutxiago. «Berari eta 
guztioi oro har gauza bera ger-
tatzen zaigu. Diru gutxiago dago, 
eta horren ondorioz kontzertu 
gutxiago». Gauza bakarra dago 
argi, disko berria etor liteke, bai-
na ez litzateke, aurrekoa bezala, 
hamar hatzekoa izanen. «Baler-
di-Balerdik ere formatu hori 
erabili zuen, baina, gustatzen 
bazaigu ere, ez dugu berriro ere 
erabiliko. Batetik, biniloa gares-
tiegi ateratzen da, eta hori gutxi 
balitz bezala, formatu arraro bat 
erabiltzen baduzu dendariek ez 
dute horretaz deus jakin nahi. 
Badirudi hemendik aurrera kon-
paktoa izanen dela nagusi». 

Flitter ere Marinoren gustuko 
taldea da. «Oso talde ona da, 
baina zorte txarra izan du. Une 
txarrean irten da, krisian. Horrela 
gertatu ez izatekotan, dudarik 
gabe euren sa lmentak askoz 
mardulagoak ziratekeen, oso 
onak bai t i ra . Euren es t i loan 
—gogorra oso— Estatu osoan 
onenetarikoak dira». Haren iru-
dikoz, krisia ezezik beste arazo 
latz bat dute, hizkuntza hain zu-
zen ere. «Euskal merkatuan ez 
dute arrakasta lortzen gaztela-
niaz abesten dutelako, eta Esta-
tuan euren mezuak gogorregiak, 
iraultzaileegiak direlako». Beer 
Mosh taldeak antzeko estiloa 
jorratzen omen du. «Antzekoak 
dira, eta gainera, biok gauza asko 
egiten dituzte. Egun ezin zara 
etxean kontratazio deien zain 
geratu, eta hauek ez dira hor ge-
ratzen. Mugitzen dira, eta leku 
askotan jotzen dute. Gainera ez 
dute diru asko eskatzen, eta ho-
rrek asko laguntzen die». Eta fi-
ni, akabo. 

JOXE LACALLE 

Pottoka' 'bada ere, aurrera darrai krisiaren erdian. JOXE LACALLE Huajoloteak dira, egun, Gorren altxorrik preziatuena. JOXE LACALLE 
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X A K E A N 

Iruñeko Hiria Torneo Itxiaren 5. 
ihardunaldiko partida, 1993ko 
abenduaren 31 an jokatua. 

Jesus de la Villa, 2.440 ELO 
(Euskal Herria)- Zenon Franco, 
2.480 ELO (Paraguay). 

I) e4, c5; 2) Zf3, Zc6; 3) Ab5, 
e6; 4) 0-0, gZ-e7; 5) b3, d6; 6) 
Ab2, e5. Alfilak diagonala hartu 
duenez, beltzek bidea moztu dio-
te. 

7) Gel, a6; 8) Afl , g6; 9) c3, 
Ag7; 10) h3,0-0; 11) d4. 

Ikus koadroa. Beharrezko joko 
zabaltzea ematen du. Baina ez. 
Txuriek, jokaldi honekin, partida 
galtzeko lehen harria jarria dute. 

II)..., e-d4; 12) d4, d5. Oso 
ahul dago 'd4-ko' peoia. Txuriak 
estu. 

13) d5, Zd5; 14) Za3, dZ-b4; 
15) Dd2, Zd4. Peoi bat gehiago, 
beltzek. Abantaila hartu dute. 

16) Zd4, Ad4; 17) aG-dl, Ae6; 
18) Df4, Zd5 19) Dd2, Ab2; 20) 
Db2, Df6; 21) Df6, Zf6; 22) Ac4, 
Ac4; 23) Zc4, b5; 24) Za5, fG-d8; 
25) Ef l , aG-c8; 26) a4, a4; 27) a4, 
Zd5; 28) Gcl, Zb6; 29) Ge4, c4; 
30) Zc4, Za4; 31) Gal, Zc3; 32) 
Gf4, f5; 33) Ze3. 'Ga6' egin izan 
balute, 'Gdl ' mate. 

33)..., Gd2. Beltzek 'Zd5' jo-
kaldia dute. Txuriek ez daukate 
peoiajaterik. 

34) g4, g4; 35) g4, Gc6; 36) 
Gcl, Gc5; 37) Gb4, Ze4; 38) Gb8 
xa, Eg7; 39) Gc5, Zc5; 40) g5, 
Ze4; 41) Gb7 xa, Ef8; 42) Gh7, 
Gf2 xa; 43) Eel, Ga2; 44) Ga7, 
Zg5; 45) Zd5, Zf3 xa; 46) Edl, 
Gd2 xa. 

Azkeneko kolpea izan da. Or-
durako partida erabakita zegoen. 

Behin batean mutil bat, galduta, 
basoan zehar zebilen. Oso lasai 
zegoen ausarta baitzen eta, gal-
durik egon arren, ez zitzaion 
axola. Otso batekin egin zuen 
topo. otsoak zera galdetu zion: 

—Zer egiten duzu hemendik, 
mutil? Hau ez da zuretzako le-
kua. 
Mutikoak erantzun zion: 

—Galdurik nago, otso jauna, eta ez 
dakit nora joan. 
Otsoak berriz: 

—Lasai, nik lagunduko zaitut. 

Bidean zihoazela otsoak galdetu zion: 
—Zuk zer uste duzu, ona ala gaiztoa 

naizela? 
Mutikoak erantzun: 

—Itxuraz gaiztoa dirudizu baina bi-
hotzez ona zara. Fidatzen naiz zutaz. 
Otsoak esan zion: 

—Zu bihotzez ere ona zara. Ni ere 

Mutila eta otsoa 

Josetxo Urrutia 
(LEITZA) 

fidatzen naiz zutaz eta sekretu bat esan 
behar dizut. Ni zeruko aingeru bat naiz 
eta zuregana bidali naute ausarta eta gar-
bia zaren frogatzeko, zatoz... 

Otsoak harkaitz baten gainean zegoen 
ate bat ireki zuen eta mutila, harrituta, 
sartu egin zen. Argi handi bat ikusi zuen 
eta segituan loak hartu zuen. Handik 

gutxira bere logelan esnatu zen. Dena 
amets bat izan zen baina otsoaren hortz 
bat zeukan eskuan. Oso pozik bizi zen. 

Baina mutilari egun batean otsoaren 
hortza galdu zitzaion. Handik aurrera, 
oso gaizki bizi zen, oso gaixo eta makal. 
Bere hortza behar zuen. 

Egun batean basora joatea erabaki 
zuen, otsoa aurkitzeko asmoz. Berak uste 
zuen bezala, han aurkitu zuen. 

Zera galdetu zion: 
—Otso jauna, oso gaizki nago. Behin 

elkarrekin izan ginen eta asko pentsatu 
dut zuregan. Hortz bat utzi zenidan baina 

galdu egin zait. 
Orduan otsoak: 

—Sentitzen dut baina ezin dut ezer 
egin. 

Berriz ere ate argitsuagatik joan zen. 
Mutila negarrez gelditu zen eta loak har-
tu zuen. Esnatu zenean otsoaren krista-
lezko malkoak zituen eskuan. 

ooooooocoçoooooooooocx^ 

Aviranetak 
faltsifikatutako agiria 

«Garai hartan, Aviranetak 
idazki bat faltsifikatu eta idazki 
hori euskeratutakoan Probintzie-
tan zabaldu egin zuen. Ez zen gu-
txira Baskoniako bazter urrutie-
nean ere idazki hori ezagutzen ez 
zuen pertsonarik. 

Balizko gutun bat zen, euskal 
baserritar batek ojalatero gazte-
lau bati bidalia. Euskaldun eta 
gaztelauen arteko ezinikusia sor-
tu nahi zuen Aviranetak. 

Gutun horretan guda nola hasi 
zen kontatzen zen. Guda irabazi 
ez izanaren errua gaztelauei lepo-
ratzen zitzaien, beratzak eta al-
ferrak zirelako eta lekoa misera-
ble bat ibiltzeko ere asto eta man-

doaren beharra bait zuten. 
Zenbait zehaztasun emanda-

koan, Baskoniako herriko jen-
dearentzat erabat higuingarriak 
zirenak, euskaldunak pakearen 
aldekoak zirela esaten zen eta pa-
kea noiz heldu irrikitan zudela. 
Eta gutuna bertso honekin amai-
tzen zen: 
Nagia bada astoa 
Emaiok astazai eroa, 
Edo astoa hila danean 
Garagarra buztanean 

Gutun horren kopia aunitz ar-
mada karlistarrean Zabaldu zen. 

Aviraneta bere langileei Her-
nani eta Andoaingo frentean os-
tatu eta erretegiak ezartzeko agin-

J U A N T X O URDIROZ 

Ez usteak 
zure atean joka 

Turrutari ematea barka 
daiteke, lizunkeriatan 
ibiltzea uler daiteke, 
baina alferra izateak 
ez du aitzakirik, antza 
denez. 

dua eman zien, eta armada karlis-
tarrera'senargaiak edota senideak 
ikustera zihoazen neskei pasatzen 
uzteko. 

Aviranetaren ajenteek herri 
eta gudariagoari jakin arazi zie-
ten pakea lortzeko oztopo nagu-
sia Carlos jauna eta Gaztelako 
ojalateroak zirela, bata haundi-
nahia izanik eta besteak abera-
tsak. 

Eta aberatsak zirenez gero, gu-
daren miseria gorria ez zuten eza-
gutzen, beraien etxealdeko 
errentak aise kobratzen bait zi-
tuzten, estranjeriako bankuetan 
sosak ongi gordeta edukiz». 
'Aviraneta o La vida de un con-
spirador' 

Aviraneta jauna liberala da eta 
karlistarren arteko gorrotoa sortu 
nahi du. Ez ditu eflijio, arraza, 
hizkuntza edo klase' sozial aferak 

ibiltzen gorrotoa sortzeko, ohi 
denez. 

Goiko pasadizua aukeratu dut 
zera ilustratzeko, zein den mundu 
honetan euskaldun baserritar bat 
gehien asaldatzen duen gauza. 
Eta dudarik gabe, goikoari bago-
gazkio, esan behar da alferkeria 
dela. Lopez de Arriortua jaunak 
arrazoia du. 

Ez dakit euskal integrismoan 
barrenean pasaketan ote nabilen, 
baina goiko pasadizuak segidako 
ikaskizuna duela uste dut. Turru-
tari ematea barka daiteke, lizun-
keriatan ibiltzea uler daiteke, 
baina alferra izateak ez du aitza-
kirik, antza denez. 

Bestalde, esan behar da lirera-
rioko bederen, Aviranetaren egi-
tasmoak asmatu zuela, eta karlis-
tarrak bi azpitaldetan banatu zi-
rela. 



Ray Lema eta Bulgariako 
ahotsekin amaituko dira 
gaur Altsasun aurtengo 

Nafarroako Jaialdiak, Erriberri-
rik gabeko aurreneko Jaialdiak. 
Nafarroako Gobernuak deszen-
tralzazioa eta eguraldi kaskarra 
argudiatu zituen 'Erriberriko 
Jaialdiak' izenez jaio zirenak 
sorterritik urrutiratu eta Elizon-
dora eramateko. Gobernuaren 
erabakiak haserre bizia piztu 
zuen Erriberrin eta polemika ar-
tean itzali gabe zegoela hasi zi-
ren i kusk i zunak uz t a i l a r en 
25ean. 

Hogeita zazpi ikuskizun izan 
dira osotara, sei ziklotan bana-
tuak. Jai giroan hasi ziren Zango-
zan, kale antzerkiarekin, eta bi-
garren astean gaur egun egiten 
den antzerkiaren erakustoki bi-
hurtu zuten Iruñea. La Fura dels 
Bausek bi egunez bete zuen 
Anaitasuna, baina ez zituen 
MTM azken lana ikustera hur-
bildu ziren guztiak komentzitu, 
are gutxiago antzerki kritikariak. 

Hirugarren astean dantzan ja-
rri zuten Gaiarre antzokia eta hu-
rrengoan kafe-teatroz busti zuten 
Nafarroako Antzerki Eskola. 
Johnny Melvillek jendea txundi-
tu zuen, ez hainbeste ziklo hone-
tako beste hiru aktuazioek. 

Jaialdien azken txanpan, aste 
honetan munduko musiken to-
paleku izan da Altsasu. Toquin-
ho brasildarrak bere egin zituen 
nafarren bihotzak eta Kanda 
Bongo Manek Zaireko berota-
suna ekarri zuen Sakana aldera. 

Aparteko aipamena merezi 
dute Elizondoko karpako ema-
naldiek. Mendialdeak harrera 
ezin hobea eman die Nafarroako 
Jaialdiei eta dagoeneko sinadu-
rak biltzen hasiak dira Principe 
de Viana erakundeari Elizondora 
hurbildu izana eskertzeko. Ber-
takoek, luzaroan gogoratuko 
dute Kiko Venenoren kontzer-
tua, era honetako gutxi izaten 
baitira Baztan aldean. Els Joglar-
sen zorroztasuna ere ez dute aise 
ahaztuko 'El Nacional' ikusteko 
aukera izan zutenek. San Mixel 
Garikoitz pastoralak, Jaieladie-
tako euskarazko ikuskizun ba-
karrak, zortzirehun lagun elkartu 
zituen Elizondoko karpan. 

Balantze ofizialaren esperoan, 
hiru aditu-zaleturen iritziak jaso 
ditugu orrialde honetan. Adio eta 
datorren urtera arte. 

Kritika/. beteriko satira parregarria aurke/.tu z.uen La Furak. 

Azpiegitura petrala gaindituz, bikain aritu zen Kiko Veneno. 

Talde famatuak bi muturretan 
FELIPE RIUS 

Talde batzuen izen hutsa nahikoa izaten da edozein 
antzoki betetzeko, eta horrela gertatu da Jaialdien 
aurtengo edizioan La Fura dels Baus eta Els Joglars-
ekin. Oso antzerki desberdina egiten dute biek le-
henbizikoen proposamen eszenikoari izen hori eman 

ahal bazaio, baina MTM eta 'El Nacional' lanek izugarrizko arrakasta 
lortu dute Iruñean eta Elizondon, bigarrenak aho batez gainera, ohi 
denez La Furaren muntaiak aldeko eta kontrako iritziak sortu baitzi-
tuen. 

Kritikaz beteriko satira parregarri bat aurkeztu zuen joan den as-
teburuan Boadellaren taldeak Elizondon, eta nik esango nuke aise sar 
daitekeela La Furaren ikuskizun teknologiko eta subentzionatua egu-
rra jasotzen dutenen koadrilan, kazetari, kritikari, kontseilari, kultur 
ministro, arduradun eta teatrero askorekin batera. Antzerkiaren fun-
tzioak emozioak sortzea, istorioak kontatzea eta ideiak plazaratzea 
badira, Els Joglarsek antzerki puroa eraman zuten Elizondoko karpa-
ra; La Furaren antzezlan multimediak, berriz, ez zidan gauza handirik 
trasmititu. Askoz planteamendu apalagoa badute ere, Gaiarren ikusi 
ahal izan ziren ziklo bereko gainerako lanek autentizitate handiagoa 
zuten, batez ere Atalayaren 'Asi que pasen cinco años' testu lorquia-
noa. Beharbada jendeak MTM bezalako ikuskizunak nahiago ditu, 
baina 'El Nacional-ek' jaso dituen erantzun eta kritika onek erakusten 
dute ona bada betiko antzerkiak etorkizuna duela. Hala bedi. 

Kafe-antzerki deskafeinatua 
REYES ILINTXETA 

Johnny Melvilleren emanaldia aparte utzita kafe-
antzerki zikloa deskafeinatu triste batean gelditu zen. 

Lehendabiziko egunean E1 Espejo Negro taldeak 
eszenatoki gainera ekarri zituen bere panpinak. Es-
ketxak izan ziren, bata bestearen jarraian, obra oso 

bat osatu gabe ordea. Gainera Algeciraskoei ez genien sobera ongi 
ulertu. Ez zen batere ongi aditzen. Adituta ere ez zuten barregura 
eragiten eta hortikan ondorio moduan atera zuten adimen motzekoak 
ginela. Hala pentsatu eta hala esan zuten behin baino gehiagotan pan-
pinen hitzen bidez. Oso detaile itsusia. 

Bigarren egunean Teatre de Sac talde kataluniarrak 'Elasticitats' 
lana eskaini zuen. Hori bat adar jotzea! Ederki aski erakutsi zuten nola 
bete ordu bat ia-ia deus egin gabe eta, inguru honetan txalo errazekoak 
bagara ere, txalorik gabe joan ziren Iruñetik. 

Azken eguneko ikuskizunak ere ez zuen ikusleengana iristea lortu. 
E1 Suecok filosofia gehiegi sartu nahi izan zigun, kafe-antzerkia zer 
den ahaztuta. 

Johnny Melville izan zen publikoa bereganatu zuen bakarra. Lan 
txukuna, irudimenz betetakoa, teknika onaren erakusgarria eta batez 
ere gustu eta gogo handiz egindakoa. 

Horretarako bai merezi zuela mila pezetako sarrera ordaintzeak eta 
ez besteetarako! Hau dena ikusita galdera pare bat datorkit burura: 
nork eta nola aukeratzen dituen taldeak eta bigarrena ez ote dakiten 
kalitatezko talderik badugula hemen Nafarroatik atera behar izan ga-
be, Melody Sisters, esate baterako. 

Kontzertu konparaezina 
JUAN KRUZ LAKASTA 

Badirudi Nafarroako Gobernua urtean behin besterik 
ez dagoela gazteen gorpuntzak astindu ditzakeen 
kontzertua antolatzeko prest. Iaz bezala, aurten ere 
Jaialdiak aukeratu ditu horretarako. Iazko abuztuan 
Rosario, Faraonaren alabarik gazteena ekarri zuen 

gobernu foralak, eta aurtengoan Kiko Veneno flamenko berriaren 
erregeari heldu zaio txanda. • 

Jakina, martxa horretan zaila da antolakuntzan esperientzia mardu-
legia pilatzea, eta ohiturarik eza hori nabaria izan zen Venenoren 
emanaldian. Elizondoko plastikozko karpa ez horren erraldoian pi-
latutako bi mila lagunok infernuko beroa, basamortuko egarria eta 
Tokioko metroko leku eskasia pairatu behar izan genuen. Eta hala eta 
guztiz ere, kontent, askok eta askok sarrera eskuratzerik ere ez zuten 
izan eta. 

Nafarroako Gobernuak ez bezala, Kiko Venenok aski ongi daki 
kontzertu bat zer den, eta azpiegitura petrala gaindituz, sekulako as-
tindua eman zien haren aurrean geundenon gorputzei. Flamenkoa, 
runba eta flamenkoa, eta popa, rocka eta bluesa, eta Raimundo Ama-
dorren gitarra izugarria, eta auzoko superheroeen historiak, delikuen-
teenak, grina zahar eta aukera galduenak, irisomio eta ausentzienak... 
Itzela ez zela izan esan ahal izateko, zerbaitekin konparatzeko aukera 
eduki beharko nuke, urtean zehar Iruñean horren pareko dozena bat 
kontzertu izan beharko lirateke, eta ez direnez, bada, hori, konparae-
zina, itzela, eta kitto. 



«Helburua euskararen normalizazioa 
da,ez dirulaguntzen banaketa soila» 

Inolaku karnet politikorik ez duela dio Juan Rainon Klorzek. 

A N A UNANUE / IRUNEA 

Elkarrizketa hasi aurretik, 
orain arte bere lantoki izan den 
Hezkuntza Saileko bulego ba-
tean eserita, hizkuntz politikaz 
m i n t z a t z e k o go i zeg i ze la 
ohartarazi zigun Elorzek, ar-
tean ez baitzen bere kargu be-
rriaz jabetu.. 
EGUNKARIA.— Azken urteo-
tan euskarazko irakaskuntzan 
aurrerapauso handiak eman 
direla esan ohi da. Zeuk zein 
lorpen eta zein hutsune azpi-
marratuko zenituzke? 
JUAN RAMON ELORZ.— Une 

honetan irakaskuntzan dugun 
erronka garrantzitsuena erre-
forma da, euskaraz, gaztela-
niaz edo beste edozein hiz-
kuntzatan, nahiz eta egia den 
euska razko i r a k a s k u n t z a n 
zailtasun bat gehitzen zaigula, 
testuak eta materialak lortzea 
alegia. Bestaldetik, euskal le-
rroan dauden eskaerak bete-
tzen dira, maila guztietan. Ez 
dakit Iruñean jendea oso kon-
tent dagoen edo ez, auzoen 
banaketaren inguruan istilu 
txiki bat baitago. Hala ere, nik 
uste eskaera ia guztiak gogo-
betetzen direla. Irakasleei da-
gokienez, hasieran arazo pila 

bat eduki genituen jende apro-
posa aurkitzeko, baina orain 
denetarik dago. Unibertsitate 
mundua ez dut hurbiletik eza-
gutzen. Iruditzen zait euskara 
oso gutxi sartu dela hor eta 
hurrengo pausoa arlo horretan 
eman beharko litzatekeela, ni-
re ustez. 

EGUNKARIA.— Hezkun tza 
Sailean nola ikusten da Eus-
kararen Legeak ezarritako zo-
nifikazioa, oztopo bat da zuen 
lanerako? 
ELORZ.— Dudarik gabe, hor 
dago legea eta lege horrek ba-
ditu aldekoak eta kontrakoak. 
Ni orain arte ikuskaria izan 
naiz eta gure zeregin nagusie-
takoa indarrean dagoen arau-
dia betearaztea da. Orduan ni-
re iritzi pertsonala alde batera 
utziko dut. Euskararen legea 
garai jakin batean sortutakoa 
da eta hor dago. 
EGUNKARIA.— Eta hori alda-
tzeko izan zen saioak, azke-
nean ezerezean gelditu zen edo 
espektatibarik sortu zuen Hez-
kuntza Sailean? 
ELORZ.— Nik pos i t ibotza t 
hartuko nuke aldaketa. Denok 
dakigu eremu ez euskalduneko 
ikastetxe publikoetan arazo 
bat dagoela eta hori konpon-

JOXE LACALLE 

tzea ona izango litzateke nire 
iritziz, baina azkenean ez zen 
aldaketa onartu. Hala ere, iru-
ditzen zait eskaera gehien-ge-
hienak atendituta daudela. 
EGUNKARIA.— Espero zenuen 
Hizkuntz Politikatik iritsi zai-
zun eskaintza? Zerk bultzatu 
zaitu baiezkoa ematera? 
ELORZ.— Ni hezkuntza mun-
dutik nator eta espero dut arlo 
honetan ditudan esperientzia, 
ezaguera eta harremanak Hiz-
kuntz Politikarako Zuzendari-
tzan baliagarriak izatea. Zen-
bait eremutan, kultur ekital-
dien arloan eta honelakoetan 
badakit nahaste pixka bat da-
goela dirulaguntzen banaketa-
rekin. Baina, bestalde, irakas-
kuntza nahiko ongi dago, 
Hezkuntza Sailak euskara zer-
bitzu bat du, irakaskuntzan 
zentratua, eta Hizkuntz Politi-
kan badago Adminsitrazioko 
beste langileak erreziklatzeko 
edo euskaraz p r e s t a t z e k o 
aparteko mundu bat. 
EGUNKARIA.— Zein asmo edo 
gogorekin zoaz postu berrira? 
ELORZ.— Ideia orokorra, nahiz 
eta ez den oso originala, eus-
kararen normalizazioa da, ba-
tez ere erabilera publikoari 
dagokionean. Gure euskara 

sustatu, suspertu, berreskura-
tu... horiek dira ideia oroko-
r rak . M u g a non d a g o e n ? 
Araudia hor dago eta errespe-
tatu behar da, baina muga ho-
rrekin ere euskara berreskura-
tzeko eta erabilera publikoa 
eragiteko gauzak egin daitez-
keela uste dut. 

EGUNKARIA.— Aholkurik ja-
so duzu Rodriguez Otxoa zu-
zendari nagusiaren edo orain 
arte zure postuan egon den 
Mirentxu Amigorenaren alde-
tik? 
ELORZ.— Harremanak izan di-
tugu, aholkuak eta paperak ja-
sotzeko. Badago akord ioa 
orain arteko lerroa jarraitzeko. 
Kontuan izan behar duzu ni 
teknikari bat izango naizela eta 
irizpideak zuzendari nagusiak 
jarriko dituela, ez nik. 
EGUNKARIA.— Gerta liteke 
Hizkuntz Politikarako Zuzen-
daritza dirulaguntzak banatze-
ko t resna soil b i h u r t z e a ? 
ELORZ.— Nik uste dirulagun-
tzak banatzeaz gain, beste ze-
regin batzuk dituela eta gaine-
ra jarrita daude Lehendakari-
tza Sailaren dekretu foral ba-
tean. Hor zehaztuta daude 
Hizkuntz Politikarako Zuzen-
daritzaren egitura eta zeregi-
nak, eta zereginetan dirula-
guntzen banaketa baina gauza 
gehiago ageri dira. Adminis-
trazio publikoetako langileen 
euskarazko prestakuntza, adi-
bidez, Hizkuntz Politikaren 
zeregina da. Helburua euska-
raren normalizazioa bultza-
tzea da, ez soilik dirulaguntzak 
ematea. Dekretuan hala jar-
tzen du behintzat, gero ikusiko 
dugu. 

EGUNKARIA.— Zure kargua 
konfiantzazkoa da, politikoa 
nolabait. UPNren konfiantza 
duzu? 
ELORZ.— Ez dut inolako kar-
net politikorik. Teknikari bat 
naiz, aspalditik Administra-
zioan sartua, nahiko ezaguna 
irakaskuntza eta euskal mun-
duan. Uste dut horregatik deitu 
nautela. Neure burua euskal-
tzale eta aurrerakoitzat dut, 
sartu aurretik hala esan nuen 
eta ez zidaten oztoporik jarri. 

Juan Ramon 
Elorz 

HIZKUNTZ POLITIKAKO 
KUDEAKETA ETA 

KOORDINAZIO 
ZERBITZUBURUA 

Artaxonako 
euskaldun berria 

Juan Ramon Elorz izango da 

Mirentxu Amigorenaren ordez-

koa Hizkuntz Politikarako Zu-

zendaritzan. Artaxonan duela 38 

urte jaioa, euskaldun berri honek 

hamar urte eman ditu Nafarroako 

Administrazio Publikoan, ha-

sieran irakasle eta azken urteetan 

hezkuntza ikuskari lanetan. Lau 

urtez Hezkuntza Ministerioaren 

ordezkari izan da Elebitasun Ba-

tzordean. Ez du karnet politiko-

rik, aurrerakoitzat jotzen du bere 

burua eta Arrietako kaleko egoi-

tzatik euskararen normalizazioa 

eta erabilera publikoa bultzatzen 

saiatuko dela dio. 


